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PPředkládaná výroční zpráva Institutu moderní politiky 
iSTAR za rok 2022 je v pořadí již třetí zprávou reflektu-
jící činnosti think-tanku hnutí STAROSTOVÉ A NE-
ZÁVISLÍ, který byl založen 21. prosince 2018. Správní 
rada think-tanku je složena z několika osobností. Jsou 
to poslanec a místopředseda hnutí STAN Jan Farský, 
náměstkyně hejtmana Pardubického kraje a členka 
předsednictva hnutí STAN Michaela Matoušková, 
starosta a člen předsednictva hnutí Věslav Michalik, 
senátor David Smoljak a jako nezávislá odbornice 
Dana Drábová. Po úmrtí Věslava Michalika v červnu 
2022 souhlasil se svým zapojením do think-thanku 
náměstek ministra zahraničních věcí Martin Dvořák. 
Ředitelkou je od vzniku institutu Barbora Urbanová. 

Po úspěšných volbách do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR v roce 2021 splnil institut (resp. hnutí 
STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ) zákonné podmínky pro 
nárok na příspěvek na činnost politického institutu 
ze státního rozpočtu. V roce 2022 byl také vyplacen 
tento příspěvek za rok 2021 v poměrné výši.

Cílem Institutu moderní politiky iSTAR je formulovat 
myšlenky a vize liberální středové politiky. Předsta-
vitel politiky středu musí o věcech přemýšlet v sou-



vislostech a hledat správnou cestu. Věcem rozumět, 
umět argumentačně obhájit racionální, byť ne zrovna 
populární názory jako protipól líbivých, ale zcestných 
hesel a návodů.

Moderní středová politika musí být dynamická, stojící 
si pevně za tím, co považuje za správné, ale naslou-
chající a schopná kdykoli podstoupit argumentační 
souboj. Jsme přesvědčeni, že právě taková řešení do 
naší politiky přinesou zpět slušnost a morálku. Svět 
není pouze černobílý a problémy by neměly být vní-
mány polarizovaným přístupem, protože v některých 
situacích jsou prospěšnější řešení typická pro levici, 
někdy spíše pravicová.

A právě takovou politiku chceme definovat: politiku 
liberálního středu, založenou na svobodě, lidských 
právech, rozumných a moderních řešení a principu 
subsidiarity. Máme ambici představit dlouhodobou 
vizi ve snaze dosáhnout udržitelnosti vysoké kvality 
života, s důrazem na vzdělanou a solidární společnost, 
šetrnou k našim přírodním zdrojům a s úctou k národ-
ním tradicím, která nepodlehne uspokojení lacinými 
gesty a bude usilovat o úspěšnou budoucnost.

V souladu se svými cíli jsme v roce 2019 uspořádali tři 
velké konference. Jednalo se o akce (s názvy Vzdělaná 
společnost, Klima se mění: Po nás sucho, Budoucnost 
důchodů) s návštěvností průměrně 80 lidí různých 
věkových i profesních skupin z různého politického 
spektra. V lednu 2020 jsme uspořádali i konferenci 
Daně, daně, daně. A v roce 2021 jsme uspořádali již 
dříve odloženou konferenci Bezpečná země = atrak-
tivní partner. 

V roce 2022 jsme v pořádání konferencí pokračovali, 
uspořádali jsme dvě, obě za podpory Konrad-Ade-
nauer-Stiftung v České a Slovenské republice. Na jaře 
2022 to byla konference Od montovny k mozkovně 
v Dolních Břežanech s návštěvou téměř 100 účastní-
ků. Proč právě téma vzniku mozkoven? A jak udělat 
z montovny mozkovnu? Stát, který je mozkovnou, 
je moderní stát, pro něž je věda a výzkum prioritou 
a který nebojí se inovací. Stát, který využívá nejnověj-
ší technologie k tomu, aby občanům usnadnil život 
a fungoval maximálně efektivně. Stát, který usnadňuje 
vznik disruptivních start-upů, podporuje je v jejich 
začátcích, a ve kterém následně tyto úspěšné spo-
lečnosti zůstávají a podílejí se na tvorbě hrubého 
domácího produktu. Stát, který investuje do rozvoje 
sektorů s vysokou přidanou hodnotou a který drží krok 
se světovými digitálními leadery.

Na podzim jsme potom pokračovali konferencí na vel-
mi aktuální téma energetiky se zaměřením na komu-
nitní energetiku s názvem Energie nad zlato. Panelisté 
se věnovali během konference za účasti 92 účastníků 
konference nejen příčinám a důsledkům vysokých 
cen energií, ale debatována byla také energetická 
soběstačnost a nezávislost, komunitní energetika 
nebo celoevropské řešení současné energetické krize. 
První panel se pokusil rozklíčovat příčiny současného 
stavu, především vysokých cen energií, druhý zodpo-
věděl možná řešení nebo varianty nejen evropské po-
moci. Poslední panel nejen na příkladech konkrétních 
obcí nabídl pohled na tzv. komunitní energetiku.

Věnujeme se tak velkým politickým tématům, veřej-
ným politikám, které jsou velmi široké. Daří se nám 
však na našich akcích oslovit nejen široké spektrum 
publika, ale hlavně široké spektrum odborníků, kteří 
mohou skutečně tvořit bázi know-how jakékoliv 
politické síly, která se profiluje stejně jako institut. 
Konference i následné výstupy jsou veřejně přístupné 
a s čistým svědomím můžeme říci, že poskytují znalos-
ti nejen pro tvorbu politického programu hnutí.

V roce 2023 počítáme se zpracováním těchto témat: 
euro, regiony a umělá inteligence.  Věnovat se chceme 
také cestám do regionů a regionálním inspiracím. 

Rozpočet byl v roce 2022 nastaven s ohledem na 
plánované konference, regionální inspirace a také na 
zásadní kompletní rebranding institutu ve spolupráci 
se studiem ginger&fred. Podrobnější účetní informa-
ce obsahuje auditorská prověrka a přiložené výkazy 
k této výroční zprávě. 

Děkujeme za vaši podporu. 

Barbora Urbanová spolu s Terezou Dundáčkovou 
a Tomášem Spáčilem

 modernipolitika






















